

“ဒီဗီဘီဒီဘီဘီ” အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်ကို ဒီဗီဘီ သတင်းဌာနက စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗီဘီရုပ်သံလိုင်းမှာ အထက်ပါ အစီအစဉ်အတိုင်း ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

DVB Debate ဟာ မိမိတို့ရဲ့အတွေးအမြင် အယူအဆတွေကို လွတ်လပ်စွာ သဘောကွဲလွဲနိုင်ဖို့၊ အပြန်အလှန် နားလည်မှုတွေကို တည်ဆောက်နိုင်ဖို့၊ မြန်မာ့အနာဂတ် ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေဖို့၊ လူ့အဖွဲ့အစည်းအတွင်းမှာရှိနေတဲ့ ပြဿနာတွေကို အဖြေရှာနိုင်ဖို့၊ လူတိုင်းပါဝင်နိုင်ပြီး မတူကွဲပြားတာတွေကို လက်ခံပေးနိုင်ဖို့၊ အချေအတင်ဆွေးနွေးတဲ့ ယဉ်ကျေးမှု ပေါ်ထွက်လာစေဖို့ ရည်ရွယ်ပါတယ်။

မီဒီယာတွေနဲ့ အသင်းအဖွဲ့တွေကိုလည်း အခုလို လွတ်လပ်ပွင့်လင်းတဲ့ ဒီဘီဘီရဲ့ အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲမှာ ပါဝင်ဖို့ကို ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။

အပတ်စဉ် သတင်းထုတ်ပြန်ချက်တွေ၊ သတင်းဓာတ်ပုံတွေနဲ့ ဒီဘီဘီကာတွန်းကို ရုပ်သံရိုက်ကူးပြီး မကြာခင်မှာပဲ ဒီဗီဘီဒီဘီဘီရဲ့ Facebook စာမျက်နှာနဲ့ ဝက်ဘ်ဆိုဒ်မှာ ကြည့်ရှုနိုင်ပါတယ်။

Debate on DVB TV	
Sunday:	19:15 (New), 21:00
Monday:	10:15, 15:15, 21:00
Wednesday:	10:15, 15:15
Friday:	15:15, 21:00



အမှတ် - ၄၅၄၊ ၇ လွှာ၊
 ကုန်သည်လမ်းနှင့်
 ပိုလ်ကလေးဈေးလမ်းထောင့်၊
 ပိုလ်တထောင်မြို့နယ်၊ ရန်ကုန်။

DVB

ယခုအပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့
“ကျောင်းသားတွေ နိုင်ငံရေး လုပ်သင့်/ မလုပ်သင့်”

ဖြစ်ပါတယ်။
 မှတ်ချက်ပေးလိုတာ
 အကြံပြုလိုတာ
 မေးမြန်းလိုတာတွေ ရှိပါက ရုံးချိန်အတွင်း
 ဖုန်းနံပါတ် +၉၅ ၉၄ ၅၉၈ ၆၅ ၉၄၀ နဲ့
 debate@dvb.no ကို ဆက်သွယ်ပြီး
 အဖွဲ့ဝင်တစ်ဦးဦးထံ မေးမြန်းနိုင်ပါတယ်။

**“ကျောင်းသားတွေ နိုင်ငံရေး လုပ်သင့်/ မလုပ်သင့်”
(သာလွန်ဖောင်းထက်)**

မြန်မာ့နိုင်ငံရေးလွတ်လပ်ရေးကြိုးပမ်းမှုဖြစ်စဉ်တွေကစလို့ နိုင်ငံရေးဖြစ်စဉ်တွေကိုပြန်ကြည့်ရင် ကျောင်းသားတွေဟာ ရှေ့တန်းကနေ အင်တိုက်အားတိုက် ပါဝင်ခဲ့ပါတယ်။ ဒါပေမယ့် ဒီမိုကရေစီရရှိပြီး လူထု တင်မြှောက်တဲ့အစိုးရ ပေါ်ပေါက်လာပြီဆိုရင်တော့ ကျောင်းသားတွေဟာ နိုင်ငံရေးအစား ပညာရေးကို ဦးစားပေးသင့်တယ်ဆိုတဲ့ အမြင်တွေ ရှိလာ နေပါတယ်။ ဘယ်ခေတ်အခြေအနေမှာပဲဖြစ်ဖြစ် ကျောင်းသားတွေ နိုင်ငံရေးလုပ်သင့်လား။ မလုပ်သင့်ဘူးလား။

ပွဲဆွဲသွားတဲ့ ပညာရေးဝန်ကြီးဌာနရဲ့ညွှန်ကြားချက်

မေလ ၂၁ ရက်နေ့မှာ ပညာရေးဝန်ကြီးဌာနက ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ် ဒေါက်တာသိန်းဝင်း လက်မှတ်ရေးထိုး ထုတ်ပြန်လိုက်တဲ့ ညွှန်ကြားချက်တစ်စောင်ကြောင့် နိုင်ငံတစ်ဝန်း ပွဲဆွဲသွားပါတယ်။ အဲဒီညွှန်ကြားချက်ကတော့ နိုင်ငံတစ်ဝန်း တက္ကသိုလ်၊ ဒီဂရီကောလိပ်၊ ကောလိပ်နဲ့ ကျောင်းတွေမှာ နိုင်ငံရေးနဲ့ပတ်သက်တဲ့ စာတမ်းဖတ်ပွဲ ဟောပြောပွဲ၊ ဆွေးနွေးပွဲတွေ ခွင့်မပြုဖို့ ညွှန်ကြားထားတဲ့ စာဖြစ်ပါတယ်။ ဒီစာထွက်ပေါ်လာတာနဲ့ တစ်ပြိုင်နက်တည်း နိုင်ငံတစ်ဝန်းမှာရှိနေတဲ့ ကျောင်းသား သမဂ္ဂတွေအားလုံးက ဒီညွှန်ကြားချက်ကို ဆန့်ကျင်ကြောင်း ကြေညာ တွေ့ ထုတ်ပြန်လိုက်ပါတယ်။

“စာတမ်းဖတ်ပွဲ၊ ဟောပြောပွဲ၊ ဆွေးနွေးပွဲများ ကျင်းပရန်ရှိပါက သက်ဆိုင်ရာ ပါမောက္ခချုပ်၊ ကျောင်းအုပ်ကြီးများ၏စစ်ချက်၊ တက္ကသိုလ် စီမံခန့်ခွဲရေးအဖွဲ့ထောက်ခံချက်တို့နှင့်အတူ အဆင့်မြင့်ပညာဦးစီးဌာနသို့ အသိပေး၍ သဘောထား မှတ်ချက်ရယူရန်၊ နိုင်ငံရေးနှင့် ပတ်သက်သည့် စာတမ်းဖတ်ပွဲ၊ ဟောပြောပွဲ၊ ဆွေးနွေးပွဲများ ခွင့်မပြုရန်” ဆိုတဲ့ ညွှန်ကြားချက်က ကျောင်းတွေမှာ နိုင်ငံရေးမလုပ်နဲ့ တစ်နည်းအားဖြင့် ကျောင်းသားတွေ နိုင်ငံရေးမလုပ်နဲ့ဆိုတဲ့ တားမြစ်ချက်လို့ ယူဆလိုရပါမယ်။

ကျောင်းသားတွေအားလုံးက ဒီညွှန်ကြားချက်ကို ပိုင်းဝန်းရှုတ်ချ ဆန့်ကျင်တာကြောင့် နောက်ဆုံးမှာ အဲဒီညွှန်ကြားချက်ကို ပယ်ဖျက်လိုက်ကြောင်း ဇွန်လ ၂ ရက်နေ့ နေ့စွဲနဲ့ပဲ ကြေညာချက် ထုတ်ပြန်လိုက်ရပါတယ်။

ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်က ကျောင်းသားတွေ နိုင်ငံရေးလုပ်ဖို့ လိုတယ်လို့ ပြောဆိုထား

NLD အာဏာမရခင် ၂၀၁၄ ခုနှစ် ချင်းပြည်နယ်၊ တီးတိန်မြို့မှာ လုပ်ခဲ့တဲ့ လူထုတွေ့ဆုံပွဲမှာ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်က ကျောင်းသားတွေ နိုင်ငံရေးလုပ်ကြဖို့နဲ့ နိုင်ငံရေးမလုပ်ဖို့ တားမြစ်တာဟာ နိုင်ငံကို ဒီမိုကရေစီ မဖြစ်စေချင်တဲ့သူတွေ ပြောတဲ့စကားလို့ ထုတ်ဖော်ပြောဆိုခဲ့ဖူးပါတယ်။

“ကျောင်းသားတွေ နိုင်ငံရေးမလုပ်ရဘူးဆိုတော့ ဒါကျွန်မတို့ နိုင်ငံကို ဒီမိုကရေစီနိုင်ငံ မဖြစ်စေချင်တဲ့ လူတွေက ပြောတဲ့စကားပါ။ ကျောင်းသားတွေ နိုင်ငံရေးမလုပ်ဘူး၊ လူငယ်တွေ နိုင်ငံရေး မလုပ်ဘူးဆိုရင် ကျွန်မတို့ ဒီမိုကရေစီ မထွန်းကားနိုင်ပါဘူး။ အဲဒီတော့ ကျွန်မကတော့ အဲဒါကို လုံးဝလုံးဝဆန့်ကျင်ပါတယ်လို့ ပြောပါရစေ။ ကျောင်းသားတွေ

နိုင်ငံရေးလုပ်ကြပါ။ နိုင်ငံရေးသိအောင် ကြိုးစားကြပါ” လို့ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်က ပြောဆိုဖူးပါတယ်။

ဒါပေမယ့် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ပြောဆိုခဲ့တဲ့ အဲဒီစကားက အတိုက်အခံဘဝတန်းက ပြောခဲ့တာဖြစ်ပြီး အခုအစိုးရဖြစ်လာချိန်မှာတော့ ကျောင်းသားတွေ နိုင်ငံရေးမလုပ်ကြဖို့ ညွှန်ကြားချက်က ဘယ်လိုကြောင့် ထွက်ပေါ်လာသလဲ၊ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည် အဲဒီညွှန်ကြားချက်ကို သိလား စတဲ့ မေးခွန်းများစွာက အဖြေမရှိတဲ့ မေးခွန်းတွေ ဖြစ်နေပါတယ်။

နိုင်ငံရေးသမိုင်းကို ပြန်လှန်ကြည့်ခြင်း

မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ လွတ်လပ်ရေး စတင်ကြိုးပမ်းမှု သမိုင်းဖြစ်စဉ်တွေဟာ အမျိုးသားကျောင်းတွေနဲ့ ကျောင်းသားတွေဆီက စတင်ခဲ့တာဖြစ်ပြီး မြန်မာ့တပ်မတော်ကြီး ဖြစ်ပေါ်လာခဲ့တာကလည်း ကျောင်းသားခေါင်းဆောင် ကိုအောင်ဆန်းလိုတက်ကြွတဲ့ ကျောင်းသားတွေဆီကနေ မြစ်ဖျားခံခဲ့တာဖြစ်ပါတယ်။ လွတ်လပ်ရေးကြိုးပမ်းမှု ကာလ၊ လွတ်လပ်ရေးရရှိပြီး ကာလနဲ့ စစ်အာဏာရှင်လက်အောက်ကနေ လွတ်မြောက်ဖို့ကြိုးပမ်းတဲ့ နိုင်ငံရေးတိုက်ပွဲတွေအားလုံးမှာ ကျောင်းသားခေါင်းဆောင်တွေဟာ နိုင်ငံခေါင်းဆောင်တွေအထံ ဖြစ်လာကြသလို ပြည်သူလူထုရှေ့မှာ ကျောင်းသားတွေဟာ အသေခံ၊ အသက်စွန့်သွားကြတဲ့ သူရဲကောင်းတွေအဖြစ် မှတ်တမ်းတင်ရမယ့်သူတွေလည်း ဒုန့်ဒေး ရှိနေပါတယ်။ ၁၉၆၂ ခုနှစ်ကစ လို့ ၂၀၁၀ ခုနှစ်အထိ ကျောင်းသားတွေဟာ စစ်အာဏာရှင်စနစ်ကို ခြိမ်းခြောက်နိုင်တဲ့ တစ်ခုတည်းသော နိုင်ငံရေးတပ်ဦးက ဦးဆောင်သူတွေအဖြစ် ရပ်တည်ခဲ့ကြပါတယ်။ မြန်မာ့နိုင်ငံရေးသမိုင်းဖြစ်စဉ်တွေအားလုံးမှာ ကျောင်းသားနဲ့ နိုင်ငံရေးဟာ ခွဲခြားလို့မရတာတော့ သမိုင်းက သက်သေခံနေပါတယ်။

အမျိုးသားပညာရေးဥပဒေပြင်ဆင်ရန် ကျောင်းသားလှုပ်ရှားမှု အစိုးရ ပြုတ်ကျရေးဟု စွပ်စွဲမှု

သမ္မတဦးသိန်းစိန်အစိုးရ လက်ထက်မှာ အမျိုးသားပညာရေးဥပဒေ ပြင်ဆင်ပေးဖို့ ကျောင်းသားလှုပ်ရှားမှုတွေ ပေါ်ပေါက်ခဲ့ပြီး အဲဒီလှုပ်ရှားမှုတွေဟာ နိုင်ငံတစ်ဝန်း ပျံ့နှံ့ခဲ့ပါတယ်။ ဒါပေမယ့် ဒီလှုပ်ရှားမှုတွေဟာ အမျိုးသားပညာရေးဥပဒေ ပြင်ဆင်ရေးကို ဦးတည်တာမဟုတ်ဘဲ နိုင်ငံရေးလှုပ်ကွက်ကိုဖန်တီးတဲ့ အစိုးရပြုတ်ကျရေးကို ဦးတည်တဲ့ ညစ်ပတ်သော နိုင်ငံရေးဖြစ်တယ်လို့ သမ္မတရုံးဝန်ကြီးဟောင်း ဦးစိုးသိန်းက ဒီမိုကရေစီနိုင်ငံတော်သစ်နဲ့ သမ္မတဦးသိန်းစိန်ဆိုတဲ့ စာအုပ်ထဲမှာ ရေးသားဖော်ပြထားပါတယ်။

“နိုင်ငံရေးလှုပ်ရှားသူတို့၏ရည်ရွယ်ချက်မှာ ရန်ကုန်သို့ အားလုံး စုစည်းပြီး ရန်ကုန်အုပ်ချုပ်ရေးယန္တရား ရပ်တန့်အောင် ဆောင်ရွက်ကာ နောက်ဆုံးရလဒ်အနေဖြင့် ဦးတည်သည်မှာ အစိုးရပြုတ်ကျရေးပင် ဖြစ်ပါတော့သည်” လို့ ဝန်ကြီးဟောင်း ဦးစိုးသိန်းက ကျောင်းသားသပိတ်ဆင်နွှဲမှုတွေအပေါ် မှတ်ချက်ပြုခဲ့ပါတယ်။

လူထုတင်မြှောက်ထားတဲ့ NLD အစိုးရ အပါအဝင် ခေတ်အဆက်ဆက် အစိုးရတွေဟာ ကျောင်းသားလှုပ်ရှားမှု သပိတ်တွေမှာ နိုင်ငံရေးသမားတွေနောက်ကွယ်ကရိုနေပြီး အစိုးရအကျပ်အတည်းတွေအောင် လုပ်ဆောင်တဲ့ လုပ်ရပ်တွေအဖြစ် အမြဲလိုလို အမည်တပ်လေ့ ရှိတာကလည်း ဓလေ့တစ်ခုလို ဖြစ်လာနေပါတယ်။

NLD အစိုးရလက်ထက် ကျောင်းသားလှုပ်ရှားမှုနဲ့ အရေးယူမှုများ

NLD အစိုးရသစ်လက်ထက်မှာလည်း ပညာရေးဘတ်ဂျက် တိုးမြှင့်ပေးဖို့ လှုပ်ရှားမှုတွေပေါ်ပေါက်ခဲ့ပြီး ဆန္ဒပြတဲ့ကျောင်းသားတွေကို ကျောင်းထုတ်တဲ့အထိ အရေးယူခဲ့ပါတယ်။ ၂၀၁၈ ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီလအတွင်း ဆက်တိုက်ဆိုသလိုဖြစ်ပေါ်ခဲ့တဲ့ ပညာရေးဘတ်ဂျက် လှုပ်ရှားမှုတွေကြောင့် ကျောင်းသား ၅၆ ဦးအထိ ကျောင်းထုတ်ခံခဲ့ရပါတယ်။

နောက်ဆုံးမှာတော့ မကွေးတိုင်းဝန်ကြီးချုပ် ဒေါက်တာအောင်မိုးညိုရဲ့ ဝင်ရောက်ညှိနှိုင်းချက်အရ ကျောင်းထုတ်ခံရတဲ့ ကျောင်းသားတွေအားလုံးကို ကျောင်းပြန်လည်တက်ခွင့် ပေးလိုက်ပါတယ်။ ဒါပေမယ့် ပညာရေးဘတ်ဂျက် တိုးမြှင့်ရေးလှုပ်ရှားမှုကို အစိုးရထောက်ခံသူတွေဘက်က အစိုးရကို အကျပ်အတည်းဖြစ်အောင်လုပ်တဲ့ နိုင်ငံရေးစတန့် ထွင်လုံးအဖြစ် ခေါ်ဝေါ်ဝေဖန်ခဲ့ကြတာကလည်း ထူးခြားချက် ဖြစ်နေပါတယ်။

ကျောင်းသားတွေ နိုင်ငံရေးလုပ်သင့်လား။ မလုပ်သင့်ဘူးလား

ကျောင်းသားတွေ နိုင်ငံရေးလုပ်သင့်လား၊ မလုပ်သင့်လားဆိုတဲ့ အပေါ်မှာ အငြင်းပွားမှုတွေ ပေါ်ပေါက်နေပြီး လူထုတင်မြှောက်ထားတဲ့ အစိုးရလက်ထက်မှာတော့ ကျောင်းသားတွေဟာ ပညာရေးကို ဦးစားပေးပြီး နိုင်ငံရေးကို ဒုတိယဦးစားပေးအနေနဲ့ မျက်ခြည်မပြတ် လေ့လာသင့်တယ်ဆိုတဲ့ ဝေဖန်အကြံပြုချက်တွေ ရှိနေပါတယ်။ ကျောင်းသားတွေဘက်ကတော့ ကျောင်းသားတွေ နိုင်ငံရေး လုပ်သင့်၊ မလုပ်သင့်ဆိုတာက ကျောင်းသားတွေရဲ့ရွေးချယ်ခွင့်ဖြစ်ပြီး အစိုးရက တစ်စုံတစ်ရာ တားမြစ်တာမျိုး အဓိပ္ပာယ်မရှိဘူးလို့ ဆိုပါတယ်။ အဝေးသင်တက္ကသိုလ် လျှောက်ထားခွင့် ပုံစံတွေမှာတော့ နိုင်ငံရေးပါတီဝင် မဖြစ်ရဆိုတဲ့ တားမြစ်ချက်တွေကလည်း တစ်နည်းအားဖြင့် ကျောင်းသားတွေကို နိုင်ငံရေးမှာ ပါဝင်ခွင့် မရအောင် တားမြစ်ထားသလို ဖြစ်နေတယ်လို့ ဝေဖန်သုံးသပ်ချက်တွေလည်း ရှိနေပါတယ်။